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رئیس  جمهــور با تاکید بر لــزوم نقش آفرینی 
بیشتر تعاونی ها در اقتصاد ایران، گفت: معتقدیم 
تصدی گری دولت در اقتصاد باید روزبه روز کاهش 
یابد و دولت به حمایت، هدایت و نظارت در اقتصاد 

مشغول باشد.
 سیدابراهیم رئیسی در نخستین همایش ملی اقتصاد تعاونی 
ایران با بیان این که »تقویت تعاونی ها تقویت عدالت اجتماعی 
و اقتصادی، ایجاد اشتغال و جلوه روشن مردمی سازی حکمرانی 
است.« افزود: امروز ۱۰۰ هزار تعاونی در کشور فعال است و ۸ 
هزار تعاونی هم در دوره جدید در کشور فعال شده است، به ویژه 
در حوزه تعاونی های مربوط به بانوان. فعال شــدن بانک حوزه 
تعاون هم از دیگر گام های برداشته شده در این زمینه است.وی 
ادامه داد: ما باید گام های بیشتری برای نقش دادن به تعاونی ها و 
مردم در اقتصاد برداریم. این امر نیازمند بررسی موانع پیش روی 
تعاونی هاست. تسهیل کار تعاونی ها کار اول ماست.رئیس جمهور 
با بیان این که »درباره مولدسازی تعریف و تبیین خوبی صورت 
نگرفته است«، تاکید کرد: برخی تصور کردند برای مولدسازی 

قانون جدید شکل گرفته است که این امر خطاست. سخن اصلی 
در اجرانشدن این امر بود که در برنامه های قبلی هم به آن تأکید 
شده بود. بنابراین آیین نامه مولدسازی تسهیل اجرای قانون است 
نه قانون گذاری جدید.رئیسی یادآور شد: نقش تعاونی ها در این 
مسیر نقش تعیین کننده ای است. همچنین در امر سهام عدالت 
تعاونی ها می توانند کمک های تاثیرگذاری داشته باشند. تعاونی ها 
در حوزه های مختلف اقتصادی از جمله کشاورزی، نیروگاه های 
خورشــیدی و ورزش، می توانند بســیار نقش آفرین باشند.به 
گزارش بازار،رئیس دولت ســیزدهم تاکید کرد: هرجا به مردم 
میدان داده ایم نتایج آن را دیده ایم. ما معتقدیم تصدی گری دولت 
در اقتصاد باید روزبه روز کاهش یابد و دولت به هدایت و نظارت 
در اقتصاد مشغول باشد.وی با بیان این که »حضور و کارآفرینی 
تعاونی ها برای اقتصاد کشور مفید است«، تأکید کرد: افزایش 
بهره وری از توصیه های ما به تعاونی هاست. این امر امروز مسئله 
محوری کشور است. به میزانی که امکانات و اعتبارات در اختیار 
داریــم آیا بهره وری و کارآمدی هــم داریم؟ یا می توان از این 
امکانات بهره  بیشتری برد؟وی گفت: افزایش رقابت پذیری در 

تعاونی ها باید مورد توجه باشد. ارائه خدمات بیشتر و تولید بهتر 
در تعاونی ها به رشد اقتصاد کشور کمک فراوانی می کند. نقش 
اساسی در تعاونی ها به مدیریت مربوط است. باید به کارآمدی 
مدیریت کمک کرد، خود مدیر هم باید کارآمد باشــد اما باید 
حضور تعاونی ها در بازارهای داخلی و خارجی را تســهیل کرد 
و این وظیفه دولت است.رئیسی یادآور شد: زمینه و بازار برای 
ایران در منطقه بسیار فراهم است. فرصت های بسیاری از طریق 
تحریم ها برای کشور ما فراهم شده است. توسعه شرکت های 
تعاونی دانش بنیان  و صادرات گرا نقش محوری در توسعه تجارت 
کشور دارند.وی اظهار کرد: امروز آمادگی کامل در دولت وجود 
دارد که قوانین و مقررات برای حضور موثر تعاونی ها در اقتصاد 
ایجاد شــود. مجلس هم در این زمینه همکاری لازم را دارد و 
امیدواریم شاهد برداشته شدن یک گام بلند برای تقویت تعاونی ها 
در کشور باشد.در این همایش که با هدف معرفی بهتر الگوهای 
موفق تعاونی و با حضور تعاونگران سراسر کشور، اتاق های تعاون 
استانی، اتحادیه های تعاونی، اداره های کل استانی و اتاق تعاون 

ایران برگزار شد، ۲۳ تعاونی برتر ملی تقدیر شدند.

رئیس  جمهور:با تصدی گری دولت بر اقتصاد مخالفیم عضو هیأت  رئیسه کمیسیون صنایع مجلس:
 صنعت لوازم خانگی نباید 

روند تولید خودرو را پیش بگیرد
عضو هیأت  رئیسه کمیسیون صنایع مجلس گفت: در صورتی که بازار لوازم 
خانگی انحصاری شود و همانند آنچه در صنعت خودرو رخ داد در این صنعت 

نیز ایجاد شود ما شاهد ایجاد بازار سیاه و افُت کیفیت خواهیم بود.
 الهوردی دهقانی درباره صنعت لوازم خانگی، اظهار کرد: برخی تولیدکنندگان تلاش می کنند 
که بازار انحصاری را در اختیار داشته باشند و محصولات خود را با قیمت های سلیقه ای به مشتری 
تحمیل کنند.نماینده مردم ورزقان در مجلس با بیان اینکه صنعت لوازم خانگی نباید روند تولید 
خودرو را پیش بگیرد، ادامه داد: مســؤولان باید تدبیر ویژه ای برای این صنعت داشته باشند تا 
مانند صنعت خودرو که به مشکلی برای کشور تبدیل شده، بازار لوازم خانگی انحصاری نشود و 
تولیدکنندگان ملزم شوند برای جلب مشتری کالای باکیفیت و با قیمت مناسب تولید کنند.وی 
با بیان اینکه تولیدکنندگان لوازم خانگی باید با استفاده از تکنولوژی به روز محصولات باکیفیت 
تولید کنند به گونه ای که این محصولات توان رقابت با محصولات خارجی را داشته باشند، اضافه 
کرد: برای رشد صنعت لوازم خانگی باید بازار رقابتی شود.نماینده مردم ورزقان و خاروانا در مجلس 
یازدهم یادآور شد: در صورت ایجاد بازار رقابتی و تولید محصولات باکیفیت نه تنها برخی افراد 
به دنبال سوءاستفاده از بازار انحصاری و تحمیل کالای بی کیفیت به مصرف کننده نمی روند 
بلکه مشتریان نیز بیش از این متضرر نمی شوند. به نقل از  بازار،عضو هیات رئیسه کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: در صورتی که بازار لوازم خانگی انحصاری شود و همانند 
آنچه در صنعت خودروســازی رخ داد در این صنعت نیز ایجاد شود ما شاهد ایجاد بازار سیاه و 
افُت کیفیت، کمّیت و قیمت های سرسام آور در این حوزه خواهیم بود که نارضایتی مردم را به 

دنبال خواهد داشت.

سخنگوی فراکسیون فرهنگیان مجلس:
 اجرای رتبه بندی معلمان

 نیاز به قانونگذاری جدید ندارد
سخنگوی فراکسیون فرهنگیان مجلس با تأکید بر ضرورت رسیدگی به اعتراضات 
معلمان، گفت: دولت باید پرداخت معوقات رتبه بندی سال ۱۴۰۰ را نیز در دستور 

کار خود قرار دهد.
جبار کوچکی نژاد با تأکید بر ضرورت رسیدگی به اعتراضات معلمان در جریان اجرای قانون رتبه بندی 
معلمان، اظهار کرد: انتظار مجلس از دولت این است که در مقطع زمانی فعلی رسیدگی به اعتراضات 
معلمان در جریان اعطای رتبه به آن ها را با جدیت دنبال کرده و رتبه واقعی معلمان بر اساس قانون و 
آیین نامه اجرایی قانون به معلم اعطا شود.سخنگوی فراکسیون فرهنگیان مجلس یادآور شد: در این 
زمینه چنانچه دولت در اعطای رتبه واقعی معلمان به آن ها دچار مشکل شد، می تواند به مجلس لایحه 
متمم ارائه کند تا کسری اعتباری در این زمینه جبران شود.نماینده مردم رشت و خمام در مجلس با بیان 
اینکه البته مجلس در زمینه رتبه بندی معلمان قوانین مورد نیاز را به تصویب رسانده است و دیگر نیازی 
به قانون جدید نیست، افزود: لایحه متمم در صورتی می تواند تصویب شود که دولت در اجرا به مشکل 
بخورد.کوچکی نژاد اضافه کرد: در این مرحله و برای اجرای سالیانه قانون رتبه بندی نیاز به قانونگذاری 
جدید وجود ندارد و نه در قانون برنامه هفتم و نه قوانین بودجه سالیانه نیازی به قانونگذاری جدید نیست.
وی ادامه داد: در حال حاضر رسیدگی به اعتراضات معلمان باید سرعت یابد و رتبه های جدید به معلمان 
بر اساس مستندات جدیدی که بارگذاری کرده اند، اعطا شود. قطعا مجلس در روند رسیدگی به این موارد 
نظارت ویژه خواهد شد تا حقی از کسی ضایع نشود.به گزارش خانه ملت، کوچکی نژاد یادآور شد: تاکنون 
مجلس ارقام قابل توجهی را برای اجرای قانون رتبه بندی معلمان در بودجه سال های ۱۴۰۰، ۱۴۰۱ و 
۱۴۰۲ دیده است و این ارقام به استثنای معوقات ۶ ماهه دوم سال ۱۴۰۰ به معلمان پرداخت شده است.
عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه تأکید کرد: دولت مکلف است معوقات سال ۱۴۰۰ را نیز مجددا 

پرداخت کند و منبع مالی که این رقم را از منابع خود تأمین کند.

خیلی از افراد جامعه، مرتب از این سفارت به آن 
سفارت می روند تا مسیری برای مهاجرت پیدا کنند

علی اکبری نماینــده ادوار مجلس می گوید: خیلی از افراد جامعه و حتی عده ای از 
نزدیکان خود بنده، مرتب از این ســفارت به آن سفارت هستند تا مسیری برای 
مهاجرت پیدا کنند. این روند خیلی نگران کننده است، چون این افراد سرمایه های 

کشور هستند و همین ها باید میدان عمل پیدا کنند تا ایران را بسازند.
علی اکبری نماینده شیراز در مجلس دهم در واکنش به وضعیت کنونی کشور و عملکرد جریانی که 
پیگیر خالص سازی در مملکت و تصفیه استادان دانشگاه ها است با رویداد۲۴ گفت وگو کرده است که در 
ادامه می توانید بخش های مهم این مصاحبه را بخوانید:  اکنون مشکل بزرگ در کشور این است که یک 
شکاف و بی اعتمادی بین حاکمیت و مردم به وجود آمده و این چالش هم به راحتی، ترمیم نخواهد شد 
و آثار آن در مشــارکت پایین مردم در انتخابات سال ۱۳۹۸ و ۱۴۰۰ مشهود بود.اکنون بخشی از مردم 
یا منتقد هستند یا معارض یا به قول آقای رنانی، برخی از افراد جوان در رنج سنی ۲۵ سال یا پایین تر، 
عصیان گر هســتند و اصلًا هیچ چیزی را قبول ندارند. جمهوری اسلامی اعتبارش به مردم و حضور 
آن هاست و مدیران باید برای انسجام هرچه بیشتر مردم، ایده و برنامه داشته باشند. حال اگر رفتار ها به 
گونه ای باشد که نه تنها خبری از انسجام نباشد، بلکه بی اعتمادی رشد پیدا کند، باعث نگرانی همه خواهد 
شد، آن هم کشوری که این همه برای آن زحمت کشیده شده و افرادی، خون ها برای آن دادند.  قبل از 
انقلاب که ما دانشجو بودیم، دستگاه فتو استنسیل که برای تکثیر بود، قاچاق منظور می شد و اگر کسی 
داشت، او را دستگیر می کردند و در ادامه، دستگاه تایپ و ماهواره قاچاق و ممنوع اعلام شد و جلوتر که 
آمدیم برخی شبکه های اجتماعی فیلتر شد، اما هیچ کدام از این کارها افاقه نکرد و مردم با آمدن ورژن های 
جدید، قدیمی ها را کنار زدند و خود را به روز کردند. دانشگاه محلی است که باید جریان ها و افکار مختلف، 
بحث و حتی مجادله کنند. به هر حال افراد باید حرف ها را بشنوند و بهترین ها را انتخاب کنند. از این رو 
اینکه فرصت بیان اظهارنظر از اساتید نخبه، روشنفکر و تحصیل کرده گرفته شود، پذیرفتی نیست و اساساً 
می توان این رویکرد را خطای بزرگ نامید. توصیه می کنم خالص سازان با علم، بیش از این بازی نکنند. 
خالص سازی مدت هاست اتفاق افتاده و اکنون می بینید که دولت و مجلس، یک دست هستند. حال باید 
پرسید آیا شرایط در حوزه های مختلف بهتر شده است؟ آیا وضعیت اخلاق جامعه بهبود پیدا کرده است؟ 
گاهی آدم برخی رویکرد های جریان های سیاسی کشور را می بیند، خیلی نسبت به آینده ناامید می شود.  
خیلی از افراد جامعه و حتی عده ای از نزدیکان خود بنده، مرتب از این سفارت به آن سفارت هستند تا 
مسیری برای مهاجرت پیدا کنند. این روند خیلی نگران کننده است، چون این افراد سرمایه های کشور 
هستند و همین ها باید میدان عمل پیدا کنند تا ایران را بسازند. در این ایام، پوشش اخبار فقط درباره موضوع 
اربعین و حجاب بوده است. آیا در جامعه، مسائل اقتصادی و معیشتی مردم، بیداد نمی کند؟ مگر می شود 
کل اولویت های کشور را در چند موضوع خاص خلاصه کرد؟ اگر به نیاز های واقعی جامعه توجه لازم 
نشود و این روندی که تحت عنوان خالص سازی از آن یاد می شود، ادامه پیدا کند، هم نگران کننده است 
و هم دستاورد موفقیت آمیزی برای آن افرادی که این تفکر را مورد پیگیری قرار دادند، به بار نخواهد آورد.

درخواست دوباره برای برخورد با آگهی های مسکن 
در دیوار و شیپور

یک نماینده مجلس خواستار برخورد با آگهی های مسکن در دیوار و شیپور شده 
و گفته اســت که وزراتخانه های راه و صمت از درج آگهی های کاذب در این زمینه 

جلوگیری کنند.
 اقبال شــاکری عضو کمیســیون عمران مجلس گفته است که خرید و فروش اینترنتی مسکن باید 
ساماندهی شود؛ او خواستار برخورد با آگهی های مسکن در دیوار و شیپور شده است.او در این مورد گفت: 
برای جلوگیری از قیمت سازی های کاذب در بازار مسکن باید با مافیای این حوزه به ویژه محتکران حقیقی 
و حقوقی واحد های مسکونی که بیشترین سود را از افزایش قیمت ها کسب می کنند، قاطعانه برخورد شود 
و سکو های خرید و فروش اینترنتی مسکن هم ساماندهی شوند.شاکری افزود: همانگونه که وزارت راه و 
شهرسازی برای ساماندهی دفاتر مشاور املاک با همکاری اتحادیه مشاوران املاک نسبت به شناسایی و 
پلمپ تعدادی از دفاتر متخلف اقدام کرد و آثار مثبت محلی آن قابل رویت بود، هم اکنون نیز باید با اقدام 
جدی از نشر آگهی های کاذب خرید، فروش و اجاره مسکن جلوگیری کند که بهتر است این سکو ها به 
سامانه های مکان محور کشوری مانند سامانه ملی املاک و اسکان متصل شوند.وی ادامه داد: وزارت صمت 
از طریق اصناف و اتحادیه های مربوط و وزارت راه و شهرسازی که سامانه ملی املاک و اسکان را در اختیار 
دارد، باید تدبیری برای موضوع نشر اگهی های کاذب در سکو های برخط اینترنتی حوزه مسکن اتخاذ کنند.

لزوم ثبت دقیق مشخصات ملک
شاکری اضافه کرد: موضوع دیگری که حتما باید مورد توجه قرار بگیرد این است که ملک اگهی شده 
علاوه بر صحیح بودن موقعیت مکانی، شرایط واقعی به لحاظ وضعیت فروش و اجاره داشته باشد که 
این امر نیز با ثبت دقیق اطلاعات معاملات املاک در سامانه ملی املاک و اسکان قابل تحقق است.
عضو کمیسیون عمران مجلس با تاکید بر اینکه وزارت راه و شهرسازی نباید تنها به ساخت مسکن جهت 
ساماندهی بازار ملک اکتفا کند، اظهار کرد: البته که دولت اقداماتی برای شناسایی خانه های خالی و تنظیم 
گری بازار انجام داده است، بی تردید اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی، مالیات برعایدی سرمایه در 
کنار ثبت دقیق معاملات در سامانه های مربوط در کنار ساخت مسکن موجب تنظیم گری بازار شده و 
موجب می شود ملک از کالایی سرمایه ای به کالایی مصرفی تبدیل شود. در کنار این موضوع باید برای 
درج قیمت منصفانه و مناسب منطقه در آگهی ها تدبیری اندیشیده شده و از انتشار قیمت های خارج از 

عرف جلوگیری شود )خانه ملت(
برخورد با آگهی های مسکن در دیوار و شیپور راه حل است؟

در حالی دولت و مجلس در سال های اخیر بارها خواستار برخورد با آگهی های مسکن در دیوار و شیپور 
شده اند که برخی کارشناسان اقتصادی معتقدند اینگونه اقدامات نمی تواند بازار را ساماندهی کند. حتی 

موضوع برخورد با مشاوران املاک نیز به اعتقاد آنها تنها در حد مسکنی موقت می تواند اثر داشته باشد.
چندی پیش، منصور غیبی کارشناس مسکن معتقد است مشکلات بخش مسکن، حاصل عمکرد یک 
یا دو دولت نیست و انباشت چالش ها و سیاست های نادرست، شرایط فعلی را ایجاد کرده است. در نتیجه 
به راحتی و در کوتاه مدت نیز نمی توان آن را حل کرد.با وجود این او در گفتگو با تجارت نیوز، به چند راهکار 
مهم برای حل این چالش اشاره کرد؛ خروج بخش های دولتی و بانک ها از احتکار زمین و املاک و عرضه 
آنها به بازار مصرف، تقوت فرایندهای کسب سرمایه و ثروت اندوزی و اصلاح نظام سوداگری در بخش 
مسکن، تایید صلاحیت سازندگان و ارائه مجوز ساخت مسکن به کسانی که توانایی اتمام پروژه ها را داشته 

باشند، احیای بافت های فرسوده و ورود مسکن به بازار سرمایه.

اخبار کوتاه 

در حالیکه هنوز وام ۲۰۰ میلیونی مسکن روستایی به تصویب دولت 
نرسیده است، بنیاد مسکن پیشنهاد افزایش ۱۰۰ درصدی سقف 

تسهیلات را به دولت ارائه کرد.
در حالیکه هنوز سهمیه وام ۲۰۰ میلیونی مسکن روستایی برای سال ۱۴۰۲ از سوی 
بانک مرکزی به سیستم بانکی ابلاغ نشده است، بنیاد مسکن پیشنهادی به دولت 
ارائه کرده است که بر اساس آن سقف وام مسکن روستایی با ۱۰۰ درصد افزایش 
به ۴۰۰ میلیون تومان برسد.این پیشنهاد در حالی مطرح شده است که سازندگان 
مسکن با ارائه اطلاعاتی به بنیاد مسکن این موضوع را گوشزد کرده اند که سقف 
کنونی وام مسکن روستایی نمی تواند کفاف ساخت مسکن را بدهد.اما چند روز پس از 
اعلام پیشنهاد بنیاد مسکن به دولت برای افزایش سقف وام مسکن روستایی، مجید 
جودی معاون مسکن روستایی بنیاد مسکن گفته است که در حال حاضر بنیاد مسکن 
برای مقاوم سازی و نوسازی واحدهای مسکونی روستایی پیشنهاد افزایش تسهیلات 
ساخت مسکن روستایی به ۴۰۰ میلیون تومان را داده است، اما برای آنکه این پیشنهاد 
مانع پرداخت تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی امسال نشود در ابتدا به 
دنبال تصویب تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن هستیم.این اظهارات نشان می 
دهد که عدم ابلاغ سهمیه سال ۱۴۰۲ و عدم تصویب آن از سوی دولت کار سختی 
را پیش روی بنیاد مسکن و متقاضیان وام مسکن روستایی قرار داده است.احمد رضا 
پورحمیدی یکی از سازندگان مسکن در گفتگو با بازار با این عنوان که ساخت مسکن 
در روستاها از سال های قبل همواره گرانتر از شهرها بوده است گفت: این تحلیل که 
این روزها ساخت مسکن در روستاها گرانتر از شهرها شده است پذیرفتنی نیست. چرا 
که در سال های گذشته نیز بیشتر اقلام ساختمانی در روستاها به دلیل هزینه های 
بالای حمل و نقل گرانتر از شهرها بوده است.او در پاسخ به این سئوال که دولت به 
تازگی سقف وام مسکن روستایی را آن هم با مشکلات بسیار و اصرار بنیاد مسکن 
افزایش داده است و بعید است که سقف وام مسکن را تا ۴۰۰ میلیون تومان بالا ببرد 
ادامه داد: اینکه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی به این نتیجه می رسد سقف ۲۰۰ میلیون 
تومانی کفاف ساخت را نمی کند نمی تواند دلیلی بر پذیرش دولت و سیستم بانکی به 
این پیشنهاد باشد.او اضافه کرد: اما به هر حال به نظر می رسد این پیشنهاد افزایش 
۱۰۰ درصدی برای این بوده است که دولت حداقل با افزایش ۵۰ درصدی موافقت 
کند تا حداقل سقف وام مسکن روستایی برای سال آینده به ۳۰۰ میلیون تومان برسد. 
همین الان هم اگر وام مسکن ۳۰۰ میلیون تومان شود باز هم کفاف ساخت را نمی 
دهد چه برسد به اینکه سال آینده این موافقت صورت بگیرد.»غلامرضا صالحی« 
رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز در گفتگویی کوتاه با بازار در پاسخ به این 
پرسش که به نظر می رسد که بنیاد مسکن پیشنهاد افزایش ۱۰۰ درصدی را به 
دولت داده است که اگر با این رقم موافقت نشد حداقل تا ۵۰ درصد سقف تسهیلات 
افزایش داشته باشد؟ گفت: به هر حال ما بر اساس بررسی هایی که صورت می گیرد 

و بازار رصد می شود این پیشنهاد را ارائه کرده ایم. امیدواریم که با این پیشنهاد با این 
سقف موافقت شود هر چند که به مشکلات سیستم بانکی و دولت به خوبی واقف 
هستیم.وی ادامه داد: در جلسات فوق به موضوع هزینه ساخت و بالا بودن آن در 
روستاها نسبت به شهرها و حمل و نقل مصالح ساختمانی اشاره شد و در نهایت به 
این نتیجه رسیدیم که پیشنهاد افزایش ۱۰۰ درصدی را به دولت ارائه کنیم.مجید 
جودی معاون مسکن روستایی بنیاد مسکن در پاسخ به این پرسش که با توجه به 
اینکه هنوز ســهمیه سال ۱۴۰۲ ابلاغ نشده است و هنوز وام ۲۰۰ میلیون تومانی 
تصویب نشده و ابلاغ نشده است آیا این پیشنهاد بد موقع و زود نبوده است؟ گفت: با 
توجه به افزایش هزینه های ساخت مسکن در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر، 
تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی پاسخگو نیست بنابراین رئیس بنیاد مسکن و وزیر راه 
وشهرسازی درخواست افزایش تسهیلات مسکن روستایی به ۴۰۰ میلیون تومان را 
ارائه داده اند، اما این پیشنهاد نباید مانع تصویب تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی شود.

جودی بیان کرد: متقاضیانی که تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی را دریافت می کنند 
در صورتی که تســیهلات ۴۰۰ میلیون تومان شود، باقی مانده این تسهیلات را 
دریافت خواهند کرد.این اظهارات نشان می دهد که همانند سال گذشته که دولت 
متمم پرداخت تسهیلات مسکن روستایی را بعد از افزایش وام مسکن روستایی از 
۱۰۰ میلیون تومان به ۲۰۰ میلیون تومان داد برای این پیشنهاد نیز در نظر گرفته 
است.وام مسکن روستایی نیز مانند تمام وام های دیگر شرایطی دارد که متقاضیان 
باید از آن برخوردار باشند. اولین شرط در این مورد این است که افراد باید در روستاها 
یا شهرهایی سکونت داشته باشند که دارای جمعیت کمتر از ۲۵ هزار نفر باشد.البته 
این وام به افرادی که در سال های قبل از وام های بنیاد مسکن استفاده کرده اند تعلق 
نمی گیرد، ولی متقاضیانی که مالک یک زمین هستند یا می خواهند منزل مسکونی 
خود را تعمیر و بازسازی کنند مشمول این طرح می شوند.ثبت نام وام مسکن روستایی 
۱۴۰۲ با دو روش حضوری و با مراجعه به شعب بانک ها یا به صورت غیرحضوری و 

از طریق سامانه درخواست تسهیلات سایت بانک های عامل انجام می شود. 

مصطفی نخعی در خصوص تعیین سقف سوختگیری در جایگاه ها 
گفت: دولت برای مدیریت بهتر، به اجبار محدودیت هایی را برای 

سقف سوختگیری اعمال کرد.
با توجه به افزایش میزان مصرف بنزین در امســال نسبت به سال گذشته، 
دولت تصمیم گرفت با ایجاد سقف برداشت از کارت های شخصی و کارت های 
اضطراری جایگاه ها، ناترازی میان تولید و مصرف بنزین را مدیریت کند. پس 
از اعمال محدودیت ها و تعیین ســقف سوختگیری بنزین با کارت جایگاه ها، 
صف های طولانی خودروها در پمپ های بنزین ایجاد شدند. اگرچه مسئولان 
بــه مراتب تاکید کردند که اعمال محدودیت های جدید به دلیل جلوگیری از 
قاچاق بنزین است و ارتباطی به کمبود بنزین یا شایعه افزایش قیمت بنزین ندارد.

افزایش قیمت بنزین منتفی است
در پی شایعات منتشر شده مبنی بر کاهش عرضه بنزین، در مرداد ماه وزیر نفت 
اعلام کرد: هیچ گونه افزایش قیمت بنزین نداریم و مردم به این شایعات توجه 
نکنند. همچنین احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز اظهارکرد که 

افزایش قیمت بنزین در دستور کار دولت نیست.
همینطور مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی گفت: به منظور بهبود 
نظام توزیع بنزین و نفت گاز در کشــور و کاهش قاچاق سوخت، وزارت نفت 
از طریق شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران مکلف شده است تدبیری 
اتخاذ نماید که تا پایان شــهریور ماه ما بتوانیم حداقل ۹۰ درصد خودروهای 
بنزین ســوز و ۹۵ درصد خودروهای نفت گاز ســوزمان را مجاب کنیم که از 
کار های سوخت مختص خودروی خودشان استفاده کنند.به دنبال این موضوع 
در هفته گذشته، مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی از وصول 
۵۰ درصد مطالبات وجوه به شرکت های هواپیمایی و تغییر شیوه فروش سوخت 
از اعتباری به پیش خرید در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: با امضای قراردادهای 
پرشمار برای تامین کارت و تجهیزات سامانه هوشمند سوخت که با شرکت های 

داخلی امضا شده، افزون بر تامین نیاز روزانه، موجودی کارت سوخت و تجهیزات 
جایگاه ها نیز افزایش یافته است.

سقف سوختگیری جایگاه ها متاثر از روند مصرف بنزین
مصطفی نخعی سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس در خصوص افزایش سقف 
ســوختگیری جایگاه ها گفت: با توجه به ناترازی در تولید و مصرف بنزین در 
کشور، دولت برای مدیریت بهتر، محدودیت هایی را به اجبار در رابطه با سقف 
ســوختگیری، فاصله بین سوخت گیری ها و محدودیت کارت آزاد جایگاه ها، 

اعمال کرد.
وی افــزود: البته این ها به نوعی ابزارهای غیرقیمتی برای مدیریت مصرف 
محسوب می شوند. تغییر در سقف سوختگیری جایگاه ها، بستگی به روند مصرف 
بنزین دارد.نخعی در پاسخ به سوال تیتر کوتاه درمورد ادامه وجود محدودیت ها در 
مصرف بنزین اظهارکرد: اگر ناترازی بین تولید و مصرف بنزین تا بعد از تابستان 
کاهش پیدا کند، امکان کاهش محدودیت ها نیز وجود دارد اما در غیر این صورت 

ادامه پیدا خواهد کرد.
آیا نیازی به واردات بنزین هست؟

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس در خصوص واردات بنزین اعلام کرد: فعلا 
با وجود میزان ناترازی موجود و محدودیت های اعمال شده، دولت میزان تولید 
بنزین را مدیریت کرده است. بنابراین فعلا بحث واردات بنزین منتفی است و 
کشور نیازی را در این خصوص احساس نمی کند اما اگر میزان ناترازی خیلی 

قابل توجه شود، احتمالا احتیاج به واردات بنزین نیز خواهیم داشت.
سخن پایانی

شایعه گرانی قیمت بنزین، اعمال محدودیت های جدید سوختگیری، نداشتن 
کارت سوخت خصوصا صاحبان خودروهای صفرکیلومتر که مجبور به استفاده از 
کارت جایگاه ها می شوند و از همه مهم تر قطعی نازل  های از کار افتاده و خارج از 
مدار در جایگاه های عرضه سوخت از عوامل ایجاد صف و ترافیک در برخی پمپ 
بنزین ها است که این عوامل همچنین به درگیری هایی بین مردم در ساعات 
انتظار طولانی و در فصل گرما و همچنین ترافیک شهری دامن زده و باعث کند 

شدن سیستم سوخت رسانی به جایگاه ها بوسیله تانکرها می شود.
قابل ذکر است که این تغییرات به نوعی در کوتاه مدت اتفاقاً به افزایش مصرف 
بنزین نیز دامن می زند و باعث هدررفت بنزین در صف های طولانی و بیش از 
یک ساعته می شود و تبعاتی از جمله تراکم خودروها در خیابان های اطراف پمپ 
بنزین های شهری که باعث ترافیک بیش از پیش و افزایش آلودگی در کلان 
شــهرها خواهد شد و به دلیل افزایش تعداد دفعات سوختگیری هر خودرو که 
برای مثال اگر هر خودرو پیش از این در هفته یا هر ماه یک یا دو بار سوختگیری 

می کرد درحال حاضر باید یک بار بیشتر از قبل به پمپ بنزین ها مراجعه کند.

دورخیز برای مجاب کردن دولت؛ سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس؛

بنیاد مسکن: وام ۲۰۰ میلیونی کفاف ساخت را نمی کند! احتمال کاهش محدودیت های بنزینی وجود دارد

بهروز محبی، عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی در گفت و گو با روزنامه اقتصادی امروز با انتقاد از رویه تحمیل 
فشــارهای مالیاتی به مردم در زمانی که تورم بالاست و قدرت خرید 
مردم به واسطه بالا رفتن مداوم قیمت ها کاهش یافته گفت: خود تورم 
نوعی مالیات است که با افزایش تورم، قطعا مالیات پنهان بیشتری از 
مردم گرفته می شود به این سبب این موضوع روی کاهش قدرت خرید 
مردم بخصوص گروه های کم درآمد و حقوق بگیران بسیار موثر است به 
این خاطر دولت وبانک مرکزی در اخذ مالیات از مردم عادی جامعه باید 

ملاحظاتی را مد نظر قرار دهند.
وی در این باره گفت: در تمام دنیا از مردم مالیات های متعددی براساس پایه های مختلف 
ومیزان درآمد اخذ می شود اما اینگونه نیست که از همه مردم به صورت یکسان مالیات گرفته 
شود یا فشار مالیاتی روی قشر متوسط به پایین جامعه باشد، بلکه اخذ مالیات های مختلف 

باید براساس قاعده ای صورت بگیرد که محل آن توجیه داشته باشد.
بهروز محبی در خصوص اخذ مالیات از تراکنش های بانکی و کارتخوان ها گفت: در تمام 
دنیا بانکها از خریدها و فروش ها و سایر خدماتی که به مشتریان خود و عموم جامعه ارائه می 
دهند کارمزدهای مختلفی بسته به نوع خدمت ارائه شده دریافت می کنند اما بانکهای دنیا 
با ما از این جهت متفاوت هستند که کلان اقتصاد را با بنگاه داری به هم نریخته اند وبانک 
مرکزی بر عملکرد آنها نظارت دارد درحالی که بانکهای ما با بنگاه داری فشار تورمی بسیار 

زیادی به اقتصاد آورده وبخش هایی مثل مسکن را تحت تاثیر ورود خود قرار داده اند که در 
این موضوع قطعا باید بازنگری و برخوردی قاطعانه با متخلفان صورت بگیرد.بهروز محبی، 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی در پایان گفت و گو با 
روزنامه اقتصادی امروز در خصوص اخذ مالیات از خرید گفت: بر این باور هستم به هیچ وجه 
دولت و بانک مرکزی نباید از خرید مردم مالیات مضاعفی بگیرند چرا که سال هاست از خرید 
مالیات ارزش افزوده  گرفته می شود. ضمن اینکه فروشندگان نیز به دولت مالیات می دهند 
و پایه های جدید مالیاتی نیز در حال تعریف و اضافه شدن است و مالیت بر عایدی سرمایه 

نیز از دارایی ها و خرید و فروش ها و سوداگری ها کسب می گردد.

معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلس راهور تهران بزرگ از فرصت محدود 
ترخیص برای خودرو و موتور سیکلت های توقیفی خبر داد.

 ســرهنگ احســان مؤمنی معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ 
درباره اطلاعیه ترخیص خودروهای توقیفی گفت: به آگاهی مالکان و متصرفان وسایل نقلیه 
توقیفی توسط مأمورین فرماندهی انتظامی تهران بزرگ می رساند؛ برابر دستورالعمل صادره از 
سوی قوه قضائیه خودروهایی که بیش از یکسال و موتورسیکلت هایی که بیش از ۶ ماه در 

پارکینگ ها متوقف و مالک آن جهت ترخیص وسیله نقلیه خود اقدام نکرده باشند، طی سه 
ماه از انتشار این آگهی فرصت دارند با مراجعه به دفاتر پلیس +۱۰ نسبت به ترخیص وسیله 
نقلیه اقدام کنند.به گزارش اقتصاد آنلاین،سرهنگ مؤمنی ادامه داد: همچنین در این اطلاعیه 
چنین آمده که »چنانچه در مهلت اعلام شده اقدامی توسط مالک و متصرف به عمل نیاید 
وســایل نقلیه مذکور در حکم »رها« شده تلقی و برابر مقررات توسط مراجع قانونی تعیین 

تکلیف خواهند شد«.

رییس کمسیون صادرات غیرنفتی وعضو کمسیون صادرات 
اتاق ایران با اشاره به مشکلاتی که در حوزه صادرات وجود 
دارد، گفت: ما نه یارانه ای می گیریم و نه حتی وامی. چرا باید 

ارز ۵۰هزار تومانی را با نرخ ۴۲هزار تومان بازگشت بزنیم؟
کمر صادرات و تولید زیر بار تصمیمات دولتی خم شده است؛ این گزاره ای 
است که اگر این روزها به سراغ هر تولیدکننده یا صادرکننده ای بروید، قطعا 
خواهید شــنید. تصمیمات خلق الساعه دولتی سبب شده تولید و صادرات 
بیش از آنچه که در تصور است برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان سخت 
شود و دولت نه تنها به دنبال تسهیل ماجرا نیست که هر روز هم سنگی 
جدید بر سر راه آنان قرار می دهد. »اقتصاد آنلاین« در گفت وگو با فرنگیس 
رحمانی، صادرکننده و عضو هیات نمایندگان اتاق ایران به بررسی برخی از 

این مشکلات پرداخته است.
رحمانی با تاکید بر اینکه مشــکل اساســی این است که مجموعه های 
تخصصی بخش خصوصی چون اتاق بازرگانی، جایگاهی در دولت ندارند 
گفت: وظیفه تشکل ها، کمیسیون ها، اتاق و.... حفظ منافع ملی در اقتصاد 
است. افراد دلسوزی هم برای این مجموعه ها انتخاب شدند؛ اما متاسفانه 
در دولت شنونده ای نداریم. اقتصاد ما حال خوبی ندارد و ما صادرکنندگان 
فراتر از توان جان می کنیم. اما همچنان مشــکلات زیادی وجود دارد و به 

جای ترمیم جاده ها ســرعت گیر بر روی آن نصب می کنند.او با اشاره به 
تصمیمات خلق اساعه دولتی گفت: صادرکننده می خواهد بار کاهو بزند؛ ۵روز 
طول می کشد که از دزفول به اینجا برسد؛ همه می دانند که کاهو محصولی 
فاسدشدنی است. اگر مسئولان متوجه این مسائل نیستند و تخصصی در 
این باره ندارند، برای خود ۲ مشاور بگیرند. چرا باید اعلام مسدودی کارت 
را دقیقا روز قبل از تعطیلات اعلام کنند؟ مگر نمی دانند که تعطیل است و 
توقیف بار روز قبل تعطیلات یعنی خراب شــدن بارهایی که امکان فساد 
دارند؟رحمانی اظهار کــرد: فرصت را از ما صادرکنندگان و تولیدکنندگان 
می گیرند؛ تولیدکننده آلو با گریه با من تماس می گیرد که تمام بارم در حال 
پوسیدن است. مسئولین چه می کنند؟ فقط باید پول برگردانیم؟ اقتصاد در 
این شرایط و با این اوصاف چطور تقویت شود؟ ما هیچ شنونده ای نداریم. 
رقم خسارتی که بر اثر بی تدبیری ها به ما وارد می شود، بسیار بالاتر از چیزی 
اســت که فکرش را بکنید. ما صاحبان کارت با کشورها قرارداد داریم اما 
بدون توجه به این موضوع، جلوی بار را می گیرند؛ جلوی کارت را می گیرند 
و ما تک و تنها در میدان می مانیم.به گفته این صادرکننده، صادرکنندگان 
تحت فشار هستند و نمی دانند چه کسی به دادشان خواهد رسید. در فرایند 
قانونی باید قبل مسدود کردن کارت، اطلاع دهند؛ نه اینکه وقتی باار زده شد، 
ناگهان جلوی آن را بگیرند. مسدود کردن کارت بدین شکل ناگهانی است و 
توجیهی ندارد.او افزود: مشکل دیگری نیز وجود دارد که نفس صادرکنندگان 
را به شماره انداخته است. من وقتی می خواهم چیزی صادر کنم، محصول 
را با دلار آزاد که ۵۰هزار تومان است می خرم؛ برای صادرات مجدد هم که 
چاره ای جز برگشــت ارز به کشور ندارم. چرا باید با دلار ۴۲هزار تومانی به 
بانک مرکزی برگردانم؟ ما ۲۰سال است که صادرات می کنیم و حتی یک 
ریال از دولت وام هم نگرفته ایم.رحمانی در ادامه گفت: متاســفانه در حال 
حاضر صادرکنندگان قربانی واردکنندگان نورچشمی می شوند. برای استفاده از 
ارز دولتی )یک میلیارد دلار( فردی چای سنواتی را از ایران به دبی صادر کرد 
و در آنجا با مخلوط کردن چای، به اسم چای خارجی همان را به کشور وارد 

کرد؛ همه ما از این مسائل نالانیم. اما گوش شنوایی وجود ندارد.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس در گفت و گو با »امروز«:

هشدار پلیس راهور؛ 

 مسئولان اگر تخصص ندارند، ۲ مشاور کاربلد بگیرند

 دولت و بانک مرکزی نباید از خرید مردم 
مالیات مضاعفی  بگیرند

اگر خودرو و موتورتان را ترخیص نکنید دیگر صاحب آن نیستید!

 چای سنواتی را به دبی صادر کردند 
و همان را مجددا وارد کشور کردند!

قاضی پور گفت: در خوی معادن ســنگ مرمــری وجود دارد که 
لاشه های این معدن محیط زیست را تخریب کرده در صورتی که 
با آن لاشه ها می توان اسباب بازی، عروسک، میز، صندلی و مواردی 

از این قبیل تولید کرد.
همزمان با انتشار اخبار مربوط به آزاد شدن واردات خودرو که رضا محتشمی پور، 
معاون امور معادن وزیر صمت از برداشته شدن محدودیت های واردات ماشین آلات 
سنگین خبر داد.  این اظهارات معاون وزیر صمت گمانه ها پیرامون نقش مستقیم 
تحریم ها بر بهره برداری از معادن را افزایش داد، نکته ای که واکنش سایر کارشناسان 
را به همراه داشت. کما اینکه نادر قاضی پور یکی از صاحب نظران حوزه معادن که 
پیش از این سابقه حضور در کمیسیون تخصصی معدن مجلس را در کارنامه خود 
دارد، معتقد است هر چند تحریم ها به نوبه خود در بهره برداری از معادن نقش موثری 
داشتند اما عقب ماندگی در اکتشاف و استخراج از معادن بیش از هر عاملی متأثر از 

خودتحریمی ها است که با مدیریت صحیح دولت این مورد قابل حل شدن است.
برخی دستورالعمل های معادن تناقض صد در صد با یکدیگر دارند

نادر قاضی پور، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس دهم ورای اسلامی در 
گفتگو با گسترش نیوز در حال حاضر بسیاری بر این باور هستند که بیش از تحریم ها 

در بهره برداری از معادن، به ویژه معادن مس، خودتحریمی مانع از بهره برداری از 
معادن شــده، گفت: در ۱۰ سال گذشته هزار دستورالعمل و بخشنامه در رابطه با 
معادن صادر شده که بسیاری از این دستورالعمل ها تناقض صد در صد با یکدیگر 
داشــتند. لذا از دولت این انتظار می رود که هر چه ســریع تر کارگروهی با حضور 
چهره های متخصص، خُبره و صاحب نظر در معادن تشکیل دهد و از طریق این 
گروه تنقیح قوانین کنند به این معنی که از این هزار بخشنامه بیش از ۹۰۰ مورد مازاد 
هستند، لذا از این طریق در حوزه معادن دچار خود تحریمی هستیم. او افزود: اگر خود 

تحریمی ها حذف شوند، معادن رونق پیدا می کنند. علاوه بر این مواردی نظیر حذف 
عوارض برای مصرف داخل، جلوگیری از خام فروشی و افزایش اشتغال از جمله 
مزیت های حذف خود تحریمی ها است. یکی از موارد خود تحریمی که معدن در 
یک استان است اما حساب بانکی مربوط به آن در یکی از بانک های تهران است. 
در حالی که حساب بانکی مربوطه باید در همان استان باشد که از این دارایی برای 

آبادانی منطقه استفاده شود.
دولت بخشنامه ها و دستورالعمل های مازاد را حذف کند

قاضی پور خطاب به دولت تصریح کرد: اگر دولت می خواهد منویات مقام معظم 
رهبری را اجرایی کند باید از خام فروشــی جلوگیــری کند. منظور از جلوگیری 
خام فروشــی این است که برای تبدیل مواد خام به مواد مصرفی در محل معدن 
کارخانه هایی احداث کنند که از این طریق در منطقه مورد نظر اشتغال افزایش پیدا 
می کند. مورد دیگر اینکه دولت بخشنامه ها و دستورالعمل های مازاد را حذف کند 

که خود تحریمی از بین برود.
به جای واردات کالا از چین، خودمان تولید کنیم

او در ادامه اظهار کرد: به عنوان مثال در خوی معادن سنگ مرمری وجود دارد که 
لاشه های این معدن محیط زیست را تخریب کرده در صورتی که با آن لاشه ها 

می توان اسباب بازی، عروسک، میز، صندلی و مواردی از این قبیل تولید کرد. به 
عبارت دیگر می توان همه کالاهایی که از چین وارد می شــوند و بابت آن دلار 
پرداخت می شــود را در منطقه مذکور تولید کرد. لذا خواهشمند است مسئولان 

مربوطه به فریاد معادن برسند که اشتغال پایدار صورت بگیرد.
قاضی پور با اشاره به عملکرد دولت در معدن خاطرنشان کرد: بنده رئیس کارگروه 
ویژه تحقیق و تفحص از معادن در مجلس دهم بودم که در این اقدام متوجه شدیم 
هزاران هزار معدن ثبت شده اما بلااستفاده ماندند که در نتیجه تحقیق و تفحص 

همه این معادن به دولت برگشت که به صاحبان فن سپرده شود.
صنایع پایین دست معادن اشتغال زا هستند

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس دهم شورای اسلامی در پایان یادآور شد: 
پیش از این رســم بود هر کارمند معدنی که اطلاعات معدنی داشت؛ معدن مورد 
نظر را به نام خاله، عمه، عموزاده، دایی زاده و در مجموع نزدیکان خود ثبت می کرد 
و در نهایت به دیگران می فروخت. در حال حاضر این روند از بین رفته اســت. در 
مجموع باید معادن را به اهلیت ها واگذار کنیم که جذب سرمایه در این حوزه صورت 
 بگیرد. نکته دیگر اینکه صنایع پایین دست معادن اشتغال زا هستند که باید به آنها 

توجه کرد.

معدن قربانی بخشنامه های هزارتایی دولت
قاضی پور عضو کمیسیون صنایع مجلس دهم بیان داشت:

گفت وگوی  امروز


